

ชื่อวิทยานิพนธ์	แนวทางการชะวะฮุของนบีอิบรอฮีม (อะลัยฮิสสะลาม) ในคัมภีร์อัลกุรอานกรณีศึกษาในซูเราะฮ์อัลอัมบียาฮ์
ผู้เขียน	นายอับดุลการิม มะชา
สาขาวิชา	อิสลามศึกษา
ปีการศึกษา	2551

บทคัดย่อ

การวิจัยในครั้งนี้มีวัตถุประสงค์เพื่อศึกษา แนวทางการชะวะฮุของนบีอิบรอฮีม (อะลัยฮิสสะลาม) กรณีศึกษาซูเราะฮ์อัลอัมบียาฮ์ โดยศึกษาจากหนังสือตีฟซีร ทั้งตีฟซีรมะซุรและไม้มะซุรหนังสืออัลหะดีษ หนังสืออัลสุนัน หนังสืออัลมะชานีด และบทความจากเว็บไซต์ที่เกี่ยวข้องกับเรื่องนี้

ผลการวิจัยตามจุดประสงค์ที่กำหนดไว้พบว่า 1) นโยบายและแผนการชะวะฮุของท่านนบีอิบรอฮีม (อะลัยฮิสสะลาม) ซึ่งใช้วิธีการพื้นฐานคือการสื่อสารด้วยคำพูดสนทนา เสวนา ได้ตอบเพื่อความเข้าใจอย่างมีมารยาทโดยยกหลักฐานที่ชัดเจน หลังจากนั้นใช้วิธีการเปลี่ยนสภาพแวดล้อมที่เต็มไปด้วยรูปปั้น 2) แนวทางที่นักชะวะฮุและบรรดามุสลิมทั้งหลายต้องยึดถือและปฏิบัติในการเผยแผ่ศาสนา 3) แนวทางและวิธีการชะวะฮุของบรรดานบีและรอซูล โดยเฉพาะแนวทางของนบีอิบรอฮีม (อะลัยฮิสสะลาม) 4) ปัญหาของการชะวะฮุในสมัยนี้พบว่า แนวทางไม่ชัดเจน ใช้วิธีการไม่เหมาะกับกาลเวลา และสื่อการชะวะฮุไม่เพียงพอหรือใช้สื่อไม่ถูกต้อง ซึ่งต้องแก้ไขโดยการศึกษาประวัติการเผยแผ่ของท่านนบีอิบรอฮีม (อะลัยฮิสสะลาม) 5) ประกาศให้ประชาชาติรู้ว่าการชะวะฮุที่ได้ผลก็คือการชะวะฮุที่บรรดานบีและรอซูลได้ปฏิบัติไว้เป็นแบบอย่าง ส่วนหนึ่งของแบบอย่างนั้นก็คือนบีอิบรอฮีม (อะลัยฮิสสะลาม) 6) สร้างกิริยามารยาทอิสลามที่ดีงามในชีวิตบรรดานักชะวะฮุและมุสลิมทั้งหลายโดยยึดแบบอย่างนบีอิบรอฮีม (อะลัยฮิสสะลาม) 7) ให้บรรดานักชะวะฮุและมุสลิมทั้งหลายห่างไกลจากการเข้าใจผิดต่อการชะวะฮุที่แท้จริงโดยศึกษาจากประวัติการชะวะฮุของท่านนบีอิบรอฮีม (อะลัยฮิสสะลาม)

Thesis Title The Da'wah Method of Prophet Ibrahim (peace be upon him) in the
Light of Divine Revelation : A Case Study in Surah al-Anbiyā'

Author Mr. Abdulkarim Masa

Major Program Islamic Studies

Academic Year 2008

ABSTRACT

The objective of this research is aimed to studying the da'wah method of the Prophet Ibrahim Khalilurrahman, drawn from the Qur'an and the Sunnah, also the exegesis and the sound books, the authentic sunan, masanid with its explanations and those that are related to the topic derived from the pamphlets, magazines as well as journals and internets.

The results of this study are as follows:

- 1) To know the plans and the da'wah system of Khalilurrahman (peace be upon him) by word in the first step and the practice in the second. That is to say by dialogue on reasonable argument with truth, evidence and clear, the extent to which the *shirk* (partnership) and *munkarat* (wrong-doings), totally are demolished.
- 2) To know the method of da'wah by which the muslims must carry out and use it in their da'wah.
- 3) To know the methodologies of all prophets especially the method of the prophet Ibrahim (peace be upon him)
- 4) To learn more problems of Islamic da'wah of today which normally lack of proper methodology and becomes missing link process.
- 5) It is important to learn the process of da'wah by the da'wah of all prophets and the da'wah of the prophet Ibrahim in particular.

6) It has to be planted the Islamic values and good moral into the hearts of the Muslims and those who are involved themselves in the da'wah.

7) It has to keep away what to damage the image of the Islamic da'wah.

The prophet Ibrahim's method must be observed by all Muslims.

Prince of Songkla University
Pattani Campus

عنوان الرسالة	المنهج الدعوي لخليل الرحمن إبراهيم <small>عليه السلام</small> في ضوء الوحي الإلهي
	« سورة الأنبياء نموذجاً »
الباحث	عبد الكريم مأسا
التخصص	الدراسات الإسلامية
العام الدراسي	2008م

مستخلص

يهدف هذا البحث إلى دراسة المنهج الدعوي لخليل الرحمن إبراهيم عليه السلام في ضوء الوحي الإلهي «سورة الأنبياء نموذجاً» وذلك من خلال الكتاب والسنة وكتب التفسير وكتب الصحاح والسّنن والمسانيد وشروحها وما يتعلّق بالموضوع من كتيبات ومجالات وصحائف ومواقع الانترنت وغيرها.

فكانت النتائج التي توصل إليها الباحث من خلال هذه الدراسة ما يلي:

- (1) معرفة خطة وتنظيم دعوة خليل الرحمن إبراهيم عليه السلام، وهي الدعوة بالقول أولاً ثم بالفعل ثانياً، وذلك بالحوار والمجادلة بالحسنى مع الإتيان بالبرهان والبيان إلى تغيير الشرك والمنكرات باليد وهو تحطيم الأصنام. (2) معرفة المناهج التي ينبغي على الدعاة والمسلمين جميعاً الأخذ بها واستخدامها في أداء واجبهم التبليغي والدعوي إلى الله. (3) معرفة مناهج الأنبياء وأساليبهم ووسائل دعوتهم لقومهم خصوصاً منهج خليل الرحمن إبراهيم عليه السلام في دعوته. (4) اكتشاف مشاكل الدعوة الإسلامية اليوم وهي قصورها في المناهج وخطؤها في الأساليب وضعفها في الوسائل. (5) نشر وإعلام أن الدعوة الناجحة هي التي سار عليها الأنبياء والمرسلون، ومن بينهم خليل الرحمن إبراهيم عليه السلام. (6) غرس القيم الإسلامية والأخلاق الحميدة في نفوس المسلمين — لا سيما الدعاة والعاملين في حقل الدعوة — أسوة وقدوة بخليل الرحمن إبراهيم عليه السلام. (7) توضيح الصورة الدعوية الإسلامية الناصعة بالنظر إلى قصة دعوة خليل الرحمن إبراهيم عليه السلام لأبيه وقومه.